
 

 

Notitie zienswijzen 

Notitie zienswijzen ontwerp omgevingsvergunning 'Zonnepark Kijfhoek’  
 
 
A. Inleiding 
 
De ontwerp omgevingsvergunning 'Zonnepark Kijfhoek' (Z2024-00000117) heeft na 
publicatie in het Stadsnieuws van de Brug en het Gemeenteblad van 18 juli 2024 tot en met 
28 augustus 2024 voor een ieder ter inzage gelegen. 
 
Gedurende de termijn van terinzagelegging kon een ieder schriftelijk of mondeling een 
zienswijze indienen. 
 
Na de zienswijzentermijn wordt een besluit genomen op de aanvraag omgevingsvergunning. 
De ingediende zienswijzen wordt hierin nadrukkelijk meegenomen. 
 
In de voorliggende notitie wordt in onderdeel B de zienswijzen behandeld die zijn ontvangen 
op de ontwerp omgevingsvergunning ‘Zonnepark Kijfhoek'. 
 
De voorliggende notitie zienswijzen zal zowel worden toegezonden aan de indieners als 
elektronisch beschikbaar worden gesteld en maakt onderdeel uit van het besluit op de 
aanvraag omgevingsvergunning. 
 
Het besluit op de aanvraag omgevingsvergunning wordt bekend gemaakt in het 
Stadsnieuws van de Brug, het Gemeenteblad en via de gemeentelijke website. In deze 
bekendmaking wordt aangegeven wat de rechtsmiddelen zijn die open staan tegen het 
besluit. De indieners van de zienswijzen worden hierover schriftelijk geïnformeerd.  
 
 
B. Zienswijzen 
 
Tijdens de periode van terinzagelegging zijn er twee schriftelijke zienswijzen die binnen de 
termijn ingediend en ontvangen zijn en derhalve ontvankelijk.  
 
Er zijn twee schriftelijke zienswijzen die buiten de termijn ingediend en ontvangen zijn en 
derhalve niet ontvankelijk. 
 
De ingediende zienswijzen zijn hieronder weergeven. De beantwoording is cursief 
weergegeven.  
 
 
 
 
 



 

1. Indiener 1 
 

 
 



 

 



 

 



 

 



 

 



 

 



 

 



 

 



 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

Beantwoording zienswijze    
 
 
De zonneladder 
Het is inderdaad juist dat de aanvraag omgevingsvergunning dateert van 12 maart 2024 en 
deze is ingediend nadat minister De Jonge een kamerbrief heeft verstuurd inzake de 
aangescherpte voorkeursvolgorde zon. Echter in deze brief van 26 oktober 2023 zijn 
uitzonderingen geformuleerd waarop deze aanscherping niet van toepassing is. Een van 
deze uitzondering betreft landbouwgronden die op basis van bestuurlijk bindende afspraken 
in transitie zijn. Deze uitzondering is hier aan de orde. 
 
Op 29 juni 2021 is de Regionale Energie Strategie (RES) 1.0 vastgesteld waarin de locatie 
Kijfhoek Noord als uitwerkingsgebied is aangewezen voor zon op land. Begin januari 2022 
heeft de gemeente het uitnodigingskader zon op land gepubliceerd en heeft een consortium 
(Eneco, Novar en Drechtse Energie) zich gemeld om samen met grondeigenaren en 
omwonenden een participatief ontwerpend proces te starten om te komen tot invulling van 
het gebied conform het door de gemeente vastgestelde uitnodigingskader. Dit proces is 
gestart met een eerste informatiebijeenkomst op 22 juni 2022. Kortom, dit is geen nieuw 
project maar dit project verkeert reeds in een vergevorderd stadium met als 'sluitstuk' de 
aanvraag omgevingsvergunning. 
 
De B.V. 
De gemeente Zwijndrecht heeft ervoor gekozen om de maatschappelijke doelstellingen die 
voortkomen uit de RES Drechtsteden 1.0, en het Parijs- en Klimaatakkoord door de markt 
en/of coöperaties, stichtingen of verenigingen in te laten vullen. In het geval van zonnepark 
Kijfhoek is er een samenwerkingsverband ontstaan tussen twee commerciële 
ondernemingen, die beide de doelstellingen van het Klimaatakkoord onderschrijven, en een 
burgercoöperatie. Het is niet aan ons als gemeente om te oordelen over de wijze waarop 
deze initiatiefnemers vormgeven aan hun samenwerking, in dit geval in de vorm een B.V.  
Dat in het plan het financiële voordeel boven mens en natuur gaat is ons inziens niet aan de 
orde. Wij zijn als gemeente intensief betrokken geweest bij  het participatietraject en 
hebben, net als andere stakeholders, meegedaan en meegedacht over de ontwerpen en 
ideeën aandragen. We zijn ons er uiteraard van bewust dat het  zonnepark rendabel moet 
zijn om gefinancierd te kunnen worden door een financiële instelling. De wijze waarop 
invulling is gegeven aan dit project (landschappelijke inpassing, maatschappelijke 
meerwaarde en het omgevingsfonds die contractueel zijn vastgelegd) zorgt hierin voor een 
goede balans/juiste tegenhanger. 
De WOZ waarde van de grond wordt ook nog aangehaald, echter het hoger of lager 
uitvallen van de WOZ-inkomsten wegen voor de gemeente niet mee bij de beoordeling van 
deze aanvraag omgevingsvergunning.  
 
Duurzaamheid 
De Regionale Energiestrategie Drechtsteden 1.0 is gebaseerd op de voorkeursvolgorde van 
de zonneladder: grootschalig zon op dak, zon in restruimten en zon op land. Voor zon op 



 

land zijn uitwerkingsgebieden bepaald, in onze gemeente is dat Kijfhoek. Voor de 
afzonderlijke onderdelen zijn doelstellingen geformuleerd, die er voor zorgen dat onze regio 
een evenredige bijdrage levert aan de landelijke doelstelling. Omdat windenergie niet is 
meegenomen in de RES is zowel zon op dak als zon op land noodzakelijk. 
Vanuit deze opgave moeten we al in 2030 een deel van onze energie duurzaam opwekken. 
Door een zonnepark voor 25 jaar toe te staan, zorgt de gemeente voor het behoud van 
flexibiliteit in onze ruimtelijk ordening. We houden zo controle over de lange termijn 
ontwikkeling van ons grondgebied en kunnen flexibel inspelen op veranderende 
omstandigheden, zoals technologische en sociale ontwikkelingen.  
De periode van 25 jaar is gebaseerd op de levensduur van de zonnepanelen en 
bijbehorende infrastructuur. We zien als gemeente geen aanleiding om in te gaan op het 
gegeven dat bewoners en bedrijven afhankelijk gemaakt worden van duurzame energie van 
het zonnepark. Dit is iets wat zich in de toekomst kan voordoen. Op dit moment is er een 
opgave waarover afspraken over de invulling zijn gemaakt. 
 
Veiligheid 
Inzake het aspect veiligheid is de Veiligheidsregio Zuid-Holland Zuid al in de ontwerpfase 
betrokken bij het plan. Zij heeft de veiligheid getoetst, advies gegeven en dit advies is 
overgenomen in het inrichtingsplan.  
 
Verrommeling van het buitengebied 
Een belangrijke randvoorwaarde in het uitnodigingskader zon op land was de 
landschappelijke inpassing hiervan in het uitwerkingsgebied. Dit juist om te voorkomen dat 
het project ten koste zou gaan van de ruimtelijke kwaliteit. 
Er zijn meerdere ontwerpsessies met stakeholders geweest. De landschapsarchitect van de 
initiatiefnemers heeft op basis van deze input een ontwerp opgesteld. Er is voor een 
eenduidige inpassing van het zonnepark in het plangebied gekozen. De 
landschapsarchitecten van de gemeente en provincie Zuid-Holland waren betrokken bij deze 
keuze. Uiteindelijk hebben zij geconcludeerd dat het ontwerp waarvoor een 
omgevingsvergunning aangevraagd wordt een kwaliteitsimpuls voor het gebied oplevert. Het 
ontwerp gaat uit van een optimale opwek van zonne-energie in combinatie met optimale 
kwaliteitsimpuls voor landschap, natuur en recreatie. Van verrommeling zal dan ook geen 
sprake zijn. 
 
PFAS vervuiling 
U geeft aan dat de panelen van het zonnepark veel PFAS bevatten wat heel schadelijk is 
voor het milieu en dat de zonnepanelen PFAS uitlogen welke in de bodem en in het 
grondwater komt. Tevens wordt mogelijk vervuilde bagger aangehaald. 
PFAS is een belangrijk aandachtspunt, ook in de Drechtsteden. Onze gemeente volgt hierin 
de nationale wet- en regelgeving omtrent het gebruik van PFAS in zonnepanelen. Het 
gebruik van zonnepanelen bij het zonnepark moet voldoen aan de (kwaliteits-) eisen die er  
aan gesteld worden.  
Voor wat betreft de bagger en het eventueel verplaatsen hiervan, dit maakt geen deel uit 
van deze aanvraag omgevingsvergunning. Overigens is de verplaatsing van met PFAS 



 

vervuilde grond aan strenge wet- en regelgeving gebonden, zodat dit niet zomaar kan 
worden uitgevoerd. 

De watergangen 
Waterschap Hollandse Delta (WSHD) is een vroeg stadium betrokken bij dit project en is 
dus op de hoogte van de plannen.  
Met betrekking tot het onderdeel water is niet de gemeente maar WSHD het bevoegd 
gezag. Benodigde vergunningen zullen door het Waterschap worden afgegeven met de 
daarbij behorende voorschriften. Initiatiefnemer heeft hiervoor reeds een aanvraag gedaan 
bij het Waterschap (VTH202403-0306). 
 
Biodiversiteit en flora en fauna 
De quick scan flora en fauna is opgesteld door een bureau dat voldoet aan de door het 
Ministerie van EZ genoemde voorwaarden voor ter zake deskundigen op het gebied van 
ecologisch onderzoek. Dit onderzoek is vervolgens ook nog getoetst door de OZHZ. Wij 
hebben geen reden om te twijfelen aan de kwaliteit en juistheid van het onderzoek. 
In het onderzoek staat overigens niet dat de druk op de boomgaard groter wordt en dat 
diersoorten hun toevlucht kunnen nemen tot de boomgaard. Er staat het volgende: 
In de aanwezige populierenrij zijn boomholtes aanwezig die kunnen dienen als verblijfplaats 
voor de boommarter en steenmarter. Binnen de naastgelegen boomgaard zijn verschillende 
omgevallen dode bomen, ruige vegetatie, takkenrillen en stapels boomstronken aanwezig die 
als verblijfplaats en/of leefgebied kunnen dienen voor deze soorten. Deze omgeving valt buiten 
het plangebied, en hier worden geen werkzaamheden uitgevoerd. 
De boom- en steenmarter zijn specifiek benoemd omdat ze wettelijk beschermd zijn, maar 
komen in het plangebied zelf niet voor. 
Inzake biodiversiteit dient initiatiefnemer deze te behouden en te versterken. Zij doet dit door 
haar plan landschappelijk in te passen. Dit is ook een voorwaarde van de gemeente die is 
vastgelegd in een overeenkomst, inclusief de afspraken over het beheer en onderhoud van 
het gebied zodat en geen verrommeling kan ontstaan. Onderdeel van de landschappelijke 
inpassing zijn verschillende struweelsoorten. De initiatiefnemer kan de geleverde lijst 
aanpassen indien dit niet leidt tot een negatieve impact op de biodiversiteit. U zult zelf 
hierover in gesprek moeten gaan met de initiatiefnemer. 
U geeft aan dat er een vluchtige flora en fauna scan heeft plaatsgevonden, echter een quick 
scan wil niet zeggen dat een onderzoek vluchtig is gedaan. Een quick scan is een 
verkennend onderzoek naar de aanwezigheid van beschermde planten- en diersoorten op 
een bepaalde locatie. Indien nodig wordt er tevens een vervolgonderzoek gedaan. In het 
geval van het zonnepark heeft er ook een vervolgonderzoek plaatsgevonden. 
Tijdens het verkennend onderzoek was vastgesteld dat het plangebied geschikte 
verblijfplaatsen bevat voor de grote modderkruiper, platte schijfhoren en kleine wolfsmelk. 
Naar aanleiding daarvan is een vervolgonderzoek uitgevoerd naar deze soorten. 
Binnen en in de directe omgeving van het plangebied zijn uiteindelijk geen exemplaren van 
de groter modderkruiper, platte schijfhoren en kleine wolfsmelk aangetroffen. Voor wat 
betreft overige soorten (bijvoorbeeld vogels) dient wettelijk gezien rekening te worden 
houden met broedseizoen en zorgplicht. 



 

Water- en grondmonster 
Grond- en waterroerende werkzaamheden zijn geen onderdeel van deze aanvraag 
omgevingsvergunning.  
 
De bouwwerken 
U geeft aan zich zorgen te maken over uw privacy in verband met de plaatsing van twee 
beweegbare camera's naast uw boomgaard. We begrijpen uw bezorgdheid hierover. 
De aanwezigheid van deze camera's is noodzakelijk om het zonnepark te kunnen bewaken, 
te voldoen aan de voorwaarden van verzekeraars en juist om (samen met het hek rondom 
het park) preventief te werken tegen criminaliteit en vandalisme. Daarom zijn ze 
meegenomen in het uiteindelijke ontwerp van het zonnepark. Tijdens de vierde 
informatiebijeenkomst is de locatie van de camera's getoond en het ontwerp staat sindsdien 
ook op het participatieplatform Denk Mee, zoals benoemd in het rondgestuurde verslag van 
deze avond. Van het achterhouden van informatie is dan ook geen sprake.  
Gezien het doel dat de camera's dienen, zullen deze alleen gericht zijn op het terrein van 
het zonnepark en niet op uw boomgaard. Verder zal worden voldaan aan alle regels die 
voortvloeien uit de privacywetgeving welke onder andere het maken van beelden van 
percelen van derden verbiedt. 
Voor wat betreft het inkoopstation en de transformatoren zijn de locaties hiervan gedeeld 
tijdens de bijeenkomsten. Omdat de hoogtes nog niet exact bekend waren, konden op dat 
moment deze details nog niet worden gedeeld.  
 
Kabels en leidingen 
De vergunning die nu is aangevraagd heeft alleen betrekking op de bouw van het zonnepark 
en niet op de aanleg van ondergrondse kabels. Indien hiervoor een vergunning benodigd is, 
dient hiervoor een aparte aanvraag te worden ingediend die zijn eigen procedure doorloopt. 
 
Participatieplicht 
Voor dit project is een zeer lang en uitgebreid participatietraject doorlopen. Naar aanleiding 
van onder andere informatieavonden en keukentafelgesprekken zijn de plannen daar waar 
mogelijk aangepast. 
Zo is ook het verzoek van een groep bewoners van de Langeweg om het zicht op het 
rangeerterrein te behouden besproken met de gemeente. Aan de hand van visualisaties is 
besloten om de zonnepanelen die het dichtst bij de Langeweg staan en de grondwal die 
tussen het zonnepark en de Langeweg staat te verlagen, zodat rekening gehouden wordt 
met de uitkomsten van de participatie. 
Met betrekking tot uw perceel waren in het allereerste ontwerp tussen de boomgaard en het 
zonnepark geen bufferzone en bosschage/struweel ingetekend. Tijdens de 2e bijeenkomst 
heeft u dit aangegeven. Naar aanleiding hiervan is er, na overleg met u, de 
landschapsarchitect en de initiatiefnemer, toegezegd dat er een struweel tussen de 
boomgaard en het zonnepark wordt toegevoegd. Na feedback van u op de aanpassing is 
deze definitief verwerkt in het ontwerp waarvoor nu een vergunning is aangevraagd.  
Het inkoopstation, de transformatoren en camera's waren op de definitieve ontwerpen die 
zijn getoond op de laatste informatieavond ook al ingetekend. Initiatiefnemers hebben 



 

tijdens het participatietraject de informatie over de stand van zaken op het moment van de 
presentatie gedeeld. Het plan is zo compleet mogelijk gepresenteerd. Voor de gemeente is 
het essentieel dat alle formaten inzichtelijk zijn gemaakt in de aanvraag 
omgevingsvergunning. Dit is door initiatiefnemers ook gedaan.  
Vanaf bijeenkomst 3 is het grijze gebied waar eventueel later op gebouwd gaat worden in 
het ontwerp opgenomen. Wanneer initiatiefnemers hier een bouwwerk willen plaatsen dient 
hiervoor een aparte aanvraag te worden ingediend die zijn eigen procedure doorloopt. 
Dat de natuurgebieden blijvend zijn is niet het geval. Het gaat om een tijdelijke situatie en dit 
is ook zo gecommuniceerd en contractueel vastgelegd. De provincie heeft de wens om de 
biodiversiteits-/natuurmaatregelen te behouden. Dit is geen voorwaarde voor de afgifte van 
de ontheffing. Komende jaren wil de provincie in samenwerking met de gemeente een 
toekomstvisie ontwikkelen die mogelijk leidt tot het structureel maken van het ecologisch 
gebied en (een gedeelte van) de huidige landschappelijke inpassing. Naast de toekomstvisie 
zal dan naar mogelijkheden moeten worden gezocht voor middelen voor beheer- en 
onderhoud door de provincie. Hiervoor wordt onder leiding van de provincie een separaat 
participatietraject gestart. 

 
Met burgerparticipatie wordt niet beoogd om consensus of unanieme steun te krijgen. Het 
doel van participatie is om burgers in een vroegtijdig stadium bij een plan te betrekken, maar 
participatie gaat niet zo ver dat inbreng van omwonenden vervolgens ook van beslissende 
betekenis is. Participatie kan het draagvlak bij de burger vergroten maar heeft niet 
automatisch tot gevolg dat dit ook leidt tot een voor alle omwonenden wenselijke beslissing. 
Daarbij komt ook dat er geen wettelijke regel is die bepaalt dat een plan alleen doorgang 
kan vinden als daarvoor voldoende draagvlak bij omwonenden bestaat.   
De wijze van participatie is vormvrij en kan op verschillende manieren bijvoorbeeld door het 
organiseren van informatiebijeenkomsten. Wanneer er op basis van de participatie geen 
aanleiding wordt gezien om het plan te wijzigen, betekent dit niet dat gezegd kan worden dat 
de participatie onvoldoende was. 
 
Ons bedrijfsplan 
Het is bij ons bekend dat u plannen heeft met betrekking tot uw eigen locatie. De meest 
recente plannen hiervoor dateren van het voorjaar 2024. De reden waarom aan deze 
plannen geen medewerking kon worden verleend zijn met u gedeeld en het voert te ver om 
deze hier nu opnieuw te gaan herhalen.  
Dat u het gevoel heeft dat er sprake is van een voorkeursbehandeling vinden wij erg 
vervelend want dat is absoluut niet het geval. Ieder plan dat bij ons binnenkomt wordt 
zonder enige vorm van willekeur behandeld en beoordeeld.  
 
CITAAT 1 
Zoals reeds eerder aangegeven onder het kopje Biodiversiteit en flora en fauna zijn de 
afspraken over het beheer en onderhoud van het gebied vastgelegd in een overeenkomst. 
In deze overeenkomst is eveneens opgenomen dat  na het einde van de exploitatie van het 
zonnepark het gebied door initiatiefnemers ontmanteld moet worden en teruggebracht in de 
originele staat. 



 

 
CITAAT 2 
Zoals reeds eerder aangegeven onder het kopje De zonneladder gaat het hier om een 
uitzondering waarop de aangescherpte voorkeursvolgorde zon niet van toepassing is. 
De Provinciaal Adviseur Ruimtelijke Kwaliteit (PARK) heeft op eigen initiatief een advies aan 
Gedeputeerde Staten gegeven over zonnepark Kijfhoek en het grotere gebied. Via de 
ambtenaren hebben initiatiefnemers en gemeente het PARK-advies ontvangen. Naar 
aanleiding van het advies is het ontwerp aangepast en hebben in een later stadium de 
Gedeputeerde Staten ingestemd met het ontwerp.   
 
CITAAT 3 
U geeft aan dat de verkavelingsstructuur wel degelijk verandert doordat de sloten verlanden 
en dat dit misleidend is. Dit is ons inziens niet het geval. De landschapsarchitecten van de 
provincie Zuid-Holland en de gemeente hebben geoordeeld dat met het verlanden van 
sloten de kavelstructuur behouden blijft. De verlande sloten blijven in het landschap 
zichtbaar. Wat wel verdwijnt is de functie van de sloot. 
 
CITAAT 4 
Zoals reeds eerder aangegeven onder het kopje De watergangen is WSHD in een vroeg 
stadium betrokken bij dit project en is hier dus van op de hoogte.  
Met betrekking tot het onderdeel water is niet de gemeente maar WSHD het bevoegd 
gezag. Benodigde vergunningen zullen door het Waterschap worden afgegeven met de 
daarbij behorende voorschriften. Initiatiefnemer heeft hiervoor reeds een aanvraag gedaan 
bij het Waterschap (VTH202403-0306). 
 
CITAAT 5 
U geeft aan dat in de onderbouwing is opgenomen dat er in of rondom het projectgebied 
geen bebouwing is aangewezen als rijksmonument of met andere monumentale status en 
dat dit niet klopt omdat uw boerderij een monumentale status heeft.  
Dit is inderdaad een omissie in de onderbouwing. Uw boerderij is een gemeentelijk 
monument. De onderbouwing zal op dit punt worden aangepast. Voor zowel uw 
monumentale boerderij als de plannen voor het zonnepark heeft dit verder geen 
consequenties. Door de landschappelijke inpassing wordt voorkomen dat het aanzicht van 
de directe omgeving van uw monumentale boerderij wordt aangetast. Ook weegt mee dat 
het gemeentelijk monument omgeven wordt door een boomgaard, die bepalend is voor het 
beeld van de directe omgeving. De komst van het zonnepark leidt niet tot een verstoring van 
dat beeld. Daar waar de boerderij zichtbaar is, is het zonnepark niet zichtbaar en andersom.  
 
CITAAT 6 
In de Handreiking “Bedrijven en Milieuzonering” worden bedrijven ingedeeld op basis van de 
te verwachten milieuhinder. Per milieuonderdeel (geur, geluid, stof en externe veiligheid) 
wordt aangegeven welke milieuhinder verwacht kan worden. Per milieuonderdeel leidt dat 
tot een afstand die moet worden aangehouden tot een milieugevoelige functie zoals een 
wonen. 



 

 
In het kader van het geluid dat de transformatoren van het zonnepark produceren dient een 
richtafstand te worden gehanteerd van 30 meter ten opzichte van woningen. De 
transformatoren zijn met circa 75 meter ver genoeg verwijderd van de aanwezige woningen.  
Er is een akoestisch onderzoek uitgevoerd waarin het mogelijk effect van het zonnepark op 
een toename van geluidhinder door Kijfhoek/railverkeer is berekend. Dit onderzoek is 
getoetst door de Omgevingsdienst Zuid Holland Zuid en akkoord bevonden.  
In de onderbouwing is een korte samenvatting weergeven van het geluidonderzoek. Van 
een slechte onderbouwing en kortzichtigheid is ons inziens geen sprake. 
 
CITAAT 7 
Zoals onder het kopje CITAAT 6 reeds is aangegeven, worden de in de Handreiking 
“Bedrijven en Milieuzonering” opgenomen richtafstanden gehanteerd. Aan deze 
richtafstanden wordt ruimschoots voldaan waardoor de elektromagnetische straling van het 
zonnepark geen gezondheidsrisico vormt voor omwonenden. 
 
CITAAT 8 
U geeft aan dat de bijlagen die op www.zwijndrecht.nl zijn gepubliceerd leeg en dus niet te 
lezen zijn. We vinden het vervelend dat u tegen dit probleem bent aangelopen. 
Wij hebben op diverse manieren gecontroleerd of de documenten te openen/lezen zijn en 
hebben niet kunnen constateren dat dit niet het geval is. 
Wanneer u om een of andere reden problemen ondervindt met bijvoorbeeld het openen van 
documenten kunt u altijd contact opnemen met de gemeente zodat wij u van de gewenste 
informatie kunnen voorzien.  
Tevens is het mogelijk om een afspraak te maken om de stukken in te zien op het 
gemeentehuis. Dit staat ook vermeld in de publicatietekst van de terinzagelegging. 
Van een onzorgvuldigheid en incompleetheid is ons inziens geen sprake. 
 
CITAAT 9 
Onder het kopje Biodiversiteit en flora en fauna is reeds is aangegeven, dat 
initiatiefnemer de biodiversiteit dient te behouden en te verstreken en dat zij dit doet door 
haar plan landschappelijk in te passen. Dat de aanvraag doet voorkomen alsof er in het 
gebied geen biodiversiteit is, is niet het geval.  
Welke exacte plant- en diersoorten worden aangetrokken wordt niet tot in detail benoemd. 
Het plan creëert voorwaarden waaronder de flora en fauna  en de biodiversiteit zich kan 
ontwikkelen. Beschreven voorbeelden hiervoor zijn: creatie van schuil- en verblijfplaatsen, 
voedingrijke begroeiing (vlierbes), natuurvriendelijke oevers, schaduwwerking et cetera, 
Van onder ander onwaarheden en verdraaiing van de waarheid is ons inziens geen sprake. 
 
CITAAT 10 
U concludeert dat het zonnepark geen meerwaarde heeft voor mens, natuur of grond, maar 
eerder dat deze vervuild en verwilderd zal worden en er jaren nodig zullen zijn voor herstel. 
Deze conclusie delen wij niet. 



 

Zoals in de diverse kopjes hierboven aan de orde is gekomen, zal het zonnepark/zullen de 
panelen moeten voldoen aan de eisen die hieraan gesteld worden, zal er geen sprake zijn 
van verwildering (afspraken over het beheer en onderhoud van het gebied zijn vastgelegd in 
een overeenkomst) en dus ook niet van een jarenlang herstel. 
Voor wat betreft de maatschappelijke meerwaarde is deze meerledig.   
- Zo zorgt het zonnepark voor een ecologische kwaliteitsverbetering in het gebied. Meer dan 
de helft van de oppervlakte van het plangebied wordt ingezet voor ecologische 
versterking/meerwaarde. De struweelsoorten, het bloem- en kruidrijke gras en 
natuurvriendelijke oevers stimuleren de flora en fauna.  
- Is er sprake van financiële participatie in de vorm van lokaal eigenaarschap en een 
omgevingsfonds.  
- Betrokkenheid van lokale partijen bij aanleg en onderhoud van het park.  
- En eventuele inzet voor educatieve doeleinden (lessen voor scholen). 
 
Fietspad 
U merkt op dat u het zeer betreurenswaardig vindt dat u er middels het zonneparkplan 
achter moet komen dat de gemeente voornemens is een tweede fietsroute aan te leggen 
langs het rangeerterrein en dat hierover nooit gecommuniceerd is. 
In de onderbouwing wordt gesproken over een 'eventueel fietspad' en 'dat de aanleg van het 
F16 fietspad langs het spoor fysiek mogelijk blijft'. Onder andere op basis van het 
participatieproces en het verzoek van de Provincie Zuid Holland om aandacht te hebben 
voor de recreatieve component van het gebied is door de landschapsarchitect in het 
uiteindelijk inrichtingsplan ruimte gehouden langs het spoor voor een eventueel fietspad in 
de toekomst. Van een concreet voornemen is geen sprake.   
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

Conclusie: 
De zienswijze leidt niet tot aanpassing van het plan. De onderbouwing zal nog wel worden 
aangepast.  
 
In de onderbouwing wordt paragraaf 4.9 Cultureel erfgoed aangepast. De omissie inzake de 
boerderij die wel degelijk een monumentale status heeft (gemeentelijk monument) zal 
worden gecorrigeerd.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

2. Indiener 2 
 

 

 



  



 

 



 

 



 

 



 

 



 

 



 

 



 

 



 

 



 

 



 

 



 

 



 

Beantwoording zienswijze    
 
Geen transparante procedure gevolgd 
Advocaat geeft namens zijn cliënten aan dat zij unaniem van mening zijn dat er geen 
transparante procedure is gevolgd. Deze mening deelt de gemeente niet. Zowel de BOPA-
procedure zelf als het voortraject hiervan zijn ons inziens wel degelijk transparant geweest. 
Op 29 juni 2021 is de Regionale Energie Strategie (RES) 1.0 vastgesteld waarin de locatie 
Kijfhoek als uitwerkingsgebied is aangewezen voor zon op land. Begin januari 2022 heeft de 
gemeente het uitnodigingskader zon op land gepubliceerd en heeft een consortium (Eneco, 
Novar en Drechtse Energie) zich gemeld om samen met grondeigenaren en omwonenden 
een participatief ontwerpend proces te starten om te komen tot invulling van het gebied 
conform het door de gemeente vastgestelde uitnodigingskader. Dit proces is gestart met een 
eerste informatiebijeenkomst op 22 juni 2022, waarna er nog 3 informatiebijeenkomsten 
hebben plaatsgevonden. De laatste was op 25 oktober 2023. Omwonenden zijn hier actief 
over geïnformeerd. Ook zijn er keukentafelgesprekken gevoerd. Daar waar mogelijk heeft de 
input die is opgehaald tijdens de bijeenkomsten en keukengesprekken geleid tot aanpassing 
van het plan. Dit is ook te lezen in het participatieverslag. Nadat de aanvraag 
omgevingsvergunning is ingediend is vervolgens, bindend advies gevaagd aan de 
gemeenteraad, aan de eis van verplichte participatie was reeds voldaan, is ontheffing 
aangevraagd bij Gedeputeerde Staten welke is verleend en vervolgens is de ontwerp-
omgevingsvergunning met bijbehorende stukken ter inzage gelegd. Deze terinzagelegging is 
gepubliceerd in het Gemeenteblad, het Stadsnieuws van De Brug en initiatiefnemer heeft 
hier nog actief over gecommuniceerd met omwonenden.  
Kortom, aan alle wettelijke procedure eisen is voldaan en daarnaast heeft initiatiefnemer de 
verplichte participatie zeer uitgebreid vormgegeven en is er op meerdere momenten 
uitvoerig gecommuniceerd.  
 
RES 1.0 en RES 1.0a 
Advocaat geeft aan dat de wijziging die is doorgevoerd op de RES 1.0 in de RES 1.0a niet 
voordelig uitwerkt voor zijn cliënten nu niet langer is gewaarborgd dat direct achter de 
woningen een minimale afstand van 250 meter vrij zicht over de polder moet blijven.  
Vervolgens haalt advocaat aan dat er geen sprake is van een evenwichtige toedeling van 
functies aan locaties (ETFAL) zoals opgenomen in de Omgevingswet. 
De RES 1.0a is een initiatiefvoorstel van de gemeenteraad zelf geweest. Dit besluit is 
genomen nog voor de inwerkingtreding van de Ow en dus was er van een evenwichtige 
toedeling van functies aan locaties destijds nog geen sprake, maar van een goede 
ruimtelijke ordening (Wro). Met de ruimtelijke inpassing is overigens wel degelijk rekening 
gehouden. Dit was een van de randvoorwaarden bij het participatieproces van de RES 1.0.  
De RES 1.0a is vastgesteld beleid van de gemeente Zwijndrecht waaraan een plan wordt 
getoetst. De wijziging die is doorgevoerd in de RES 1.0a t.o.v. de RES 1.0 is als volgt: 
 
RES 1.0: Direct achter woningen aan de Langeweg dient minimaal 
                   250 meter vrij zicht over de polder te blijven. 
 
RES 1.0a: Direct achter woningen aan de Langeweg dient minimaal 250 
                     meter vrij zicht over de polder te blijven. Tenzij de betrokken 



 

                     bewoners van de betreffende woning akkoord zijn dat achter 
                     hun woning dat de ruimte tot de eerste panelen minder dan 
                     250 meter is. 
 
Achter 1 woning komt de landschappelijke inpassing van het zonnepark dichterbij de 
erfgrens, maar dit is conform de RES 1.0a met toestemming van de betrokken bewoner (niet 
zijnde 1 van uw cliënten). Het plan voldoet dus aan ons vastgestelde beleid. 
 
Zichtcriterium 
Voor de woningen van cliënten aan de Hendrik-Ido-Ambacht en Ridderkerk zijde wordt het 
zichtcriterium uit de RES aangehaald omdat het zichtcriterium daar juist speelt aan de 
voorzijde van de woningen. En voor een specifiek perceel aan de Langeweg in relatie tot het 
onderdeel 'achter de woning' omdat de impact van de zonnepanelen, die pal langs dit 
perceel geplaatst worden op deze locatie ruimtelijk gezien gelijk zijn aan plaatsing achter de 
woning. 
Voor wat betreft de woningen in Hendrik Ido Ambacht en Ridderkerk krijgen deze geen 
rechtstreeks zicht op de zonnepanelen. Onder andere op verzoek van de bewoners van 
deze woningen wordt er door initiatiefnemer een grondwal met bloemrijk grasland tussen 
hen en het zonnepark gerealiseerd en worden de panelen minder hoog. 
Het specifieke perceel aan de Langeweg krijgt inderdaad te maken met zonnepanelen op 
het naastgelegen perceel, maar ook hier is gezorgd voor een goede ruimtelijke inpassing. 
Zo blijft er vanaf de zijgevel vrij zicht op de boomgaard zoals dat nu ook het geval is en 
realiseert de initiatiefnemer ook hier een grondwal met bloemrijk grasland zodat de 
bewoners geen direct zicht hebben op de panelen. 
 
Voorzienbaarheid 
Advocaat geeft aan dat er significant wordt afgeweken van de vigerende bestemming 
'Agrarisch' zoals opgenomen in het bestemmingsplan Buitengebied en dat de ontwikkeling 
niet in de lijn der verwachting lag.  
Het bestemmingsplan Buitengebied is inmiddels ruim 10 jaar geleden vastgesteld. Van de 
realisatie van een zonnepark was op dat moment nog geen sprake echter het gebied 
rondom Kijfhoek is inmiddels al geruime tijd in beeld voor de realisatie van een zonnepark.  
In 2019 is gestart met het opstellen van de concept-RES. Hiervoor zijn 3 participatierondes 
gehouden. Van 8 t/m 19 maart 2020 was de participatieronde over zon en wind. Op 7 juni 
2020 is de concept-RES Drechtsteden vastgesteld door het college van Zwijndrecht, 
gepubliceerd op www.drechtstedenenergie.nl/res en begeleid door een persbericht dat is 
verschenen in diverse kranten en in het Stadsnieuws van De Brug. Op 1 oktober 2020 heeft 
de gemeenteraad middels een raadsvoorstel formeel kennis genomen van de concept-RES 
en ingestemd met het uitwerken van de concept-RES naar de RES 1.0. Met het vaststellen 
van de concept-RES kwam het gebied rondom Kijfhoek in beeld als uitwerkingsgebied voor 
een zonnepark.  
Met betrekking tot nadeelcompensatie waarbij voorzienbaarheid een belangrijke rol speelt, 
zijn bovenstaande data van belang. De bewoners die voor de bekendmaking van de 
plannen reeds eigenaar waren van hun woning kunnen te zijner tijd een verzoek om 
nadeelcompensatie doen. 
Overigens komt in de aangehaalde paragraaf 3.1 uit de toelichting van het bestemmingsplan 
Buitengebied de structuurvisie 'Zwijndrecht 2020: De ondernemende tuinstad' aan de orde 
en worden hier stukken uit geparafraseerd echter deze visie is met de vaststelling van de 
Omgevingsvisie Zwijndrecht op 8 december 2020 ingetrokken.  



 

In de Omgevingsvisie Zwijndrecht komt onder het thema 'Duurzaamheid, energie, milieu, 
klimaat' de RES ook aan de orde en wordt Deelgebied Buitengebied Noord benoemd als 
gebied dat mogelijk een bijdrage kan vervullen voor de energietransitie. 
  
Evenwichtige toedeling van functies aan locaties (ETFAL) 
Cliënten van advocaat zijn van mening dat het project niet voldoet aan een evenwichtige 
toedeling van functies aan locaties. 
In het Bkl staan instructieregels voor een evenwichtige toedeling van functies aan locaties.  
De instructieregels gaan over:  
• waarborgen van de veiligheid (getoetst en aanvaardbaar) 
• beschermen van de waterbelangen (getoetst en aanvaardbaar; benodigde vergunning is 
aangevraagd bij bevoegd gezag WSHD) 
• beschermen van de gezondheid en van het milieu  
• beschermen van landschappelijke of stedenbouwkundige waarden en cultureel erfgoed  
• behoud van ruimte voor toekomstige functies  
• behoeden van de staat en werking van infrastructuur of voorzieningen voor nadelige 
gevolgen van activiteiten  
• bevorderen van de toegankelijkheid van de openbare buitenruimte voor personen. 
In de ontwerp-omgevingsvergunning, de onderbouwing en de bijbehorende 
onderzoeksrapporten is uitgebreid beargumenteerd dat er sprake is van een evenwichtige 
toedeling van functies aan locaties onder andere met betrekking tot bovenstaande zaken.  
 
Maatschappelijke meerwaarde 
Cliënten van advocaat onderschrijven de maatschappelijke meerwaarde van het park zeker 
niet. Deze conclusie deelt de gemeente niet want ons inziens is de maatschappelijke 
meerwaarde er wel degelijk en is deze meerledig.  
- Zo zorgt het zonnepark voor een ecologische kwaliteitsverbetering in het gebied. Meer dan 
de helft van de oppervlakte van het plangebied wordt ingezet voor ecologische 
versterking/meerwaarde. De struweelsoorten, het bloem- en kruidrijke gras en 
natuurvriendelijke oevers stimuleren de flora en fauna.  
- Is er sprake van financiële participatie in de vorm van lokaal eigenaarschap en een 
omgevingsfonds.  
- Betrokkenheid van lokale partijen bij aanleg en onderhoud van het park.  
- En eventuele inzet voor educatieve doeleinden (lessen voor scholen). 
 
Verdrag van Aarhus 
Advocaat stelt dat er niet is voldaan aan het Verdrag van Aarhus. 
Het Verdrag van Aarhus regelt dat het publiek (individuen en verenigingen die hen 
vertegenwoordigen) het recht hebben op toegang tot milieu-informatie en inspraak bij 
besluitvorming over milieu-aangelegenheden. De gemeente herkent zich niet in de 
veronderstelling dat niet is voldaan aan dit verdrag. Immers uw cliënten zijn, voorafgaand 
aan de besluitvorming over de RES 1.0a op 9 mei 2023, betrokken geweest en hebben 
gebruik gemaakt van hun recht om in te spreken. Op 21 maart 2023 is tijdens de 
carrouselvergadering het initiatiefvoorstel RES 1.0a behandeld en is de ingezonden brief 



 

van omwonenden van de Langeweg geagendeerd. Tevens heeft een van uw cliënten 
ingesproken als vertegenwoordiger van de omwonenden. Voorafgaand aan de behandeling 
van het gewijzigde initiatiefvoorstel RES 1.0a op 18 april 2023, zijn brieven door inwoners 
en/of bewoners van de Langeweg gedeeld met de gemeenteraad. Tijdens deze 
carrouselvergadering hebben een aantal van uw cliënten ingesproken. Ons inziens is er dan 
ook voldaan aan het verdrag. 
 
Motivering BOPA  
Advocaat stelt dat de motivering van de buitenplanse omgevingsplanactiviteit (de 
onderbouwing) d.d. 18 april 2024 niet van een draagkrachtige motivering is voorzien en 
wederom wordt de participatie ter discussie gesteld. De gemeente is van mening dat de 
onderbouwing met bijbehorende onderzoeken wel degelijk draagkrachtig is. De stukken zijn 
opgesteld door gerenommeerde bureaus en vervolgens ook nog getoetst door de OZHZ. Wij 
hebben geen reden om te twijfelen aan de kwaliteit en juistheid van deze stukken. Zoals 
reeds eerder aangegeven onder het kopje Geen transparante procedure gevolgd is er wel 
degelijk sprake van een vroegtijdig, zorgvuldig en uitgebreid participatietraject. 
 
Artikel FD (productie 2) 
Advocaat geeft aan dat het stil moeten leggen van het zonnepark om storing te voorkomen 
waardoor tienduizenden huishoudens zonder stroom komen te zitten, betrokken had moeten 
worden bij de evenwichtige toedeling van functies aan locaties. 
Stedin is betrokken geweest bij de totstandkoming van de RES 1.0 en heeft destijds met een 
netimpactanalyse geconcludeerd dat er ruimte op haar netwerk is voor een zonnepark in 
Uitwerkingsgebied Kijfhoek. Op de congestiekaart van Stedin is transportcapaciteit 
beschikbaar voor teruglevering in de omgeving van Zwijndrecht. Het is aan de initiatiefnemer 
en Stedin om een aansluiting van het zonnepark op het netwerk van Stedin te realiseren. 
Stedin is ervoor verantwoordelijk dat de leveringszekerheid gewaarborgd is. Op basis van 
de conclusies van Stedin hierover concludeert de gemeente dat er te zijner tijd sprake zal 
zijn van leveringszekerheid. 
 
Locatiekeuze/zonneladder 
Advocaat geeft aan dat de locatie niet (goed) is onderbouwd en er geen gebruik is gemaakt 
van de zonneladder. De locatie is ingegeven door de RES die Kijfhoek heeft aangewezen 
als uitwerkingsgebied. De reden dat er geen gebruik is gemaakt van de zonneladder komt 
omdat er sprake is van een van de uitzonderingen zoals geformuleerd in de kamerbrief van 
minister De Jonge d.d. 26 oktober 2023. Het betreft in dit geval namelijk landbouwgronden 
die op basis van bestuurlijk bindende afspraken in transitie zijn.  
Op 29 juni 2021 is de Regionale Energie Strategie (RES) 1.0 vastgesteld waarin de locatie 
Kijfhoek Noord als uitwerkingsgebied is aangewezen voor zon op land. Begin januari 2022 
heeft de gemeente het uitnodigingskader zon op land gepubliceerd en heeft een consortium 
(Eneco, Novar en Drechtse Energie) zich gemeld om samen met grondeigenaren en 
omwonenden een participatief ontwerpend proces te starten om te komen tot invulling van 
het gebied conform het door de gemeente vastgestelde uitnodigingskader. Dit proces is 
gestart met een eerste informatiebijeenkomst op 22 juni 2022. Kortom, dit is geen nieuw 
project maar dit project verkeert reeds in een vergevorderd stadium met als 'sluitstuk' de 
aanvraag omgevingsvergunning. 
 



 

Gedeputeerde Staten 
Om een omgevingsvergunning te kunnen verlenen voor een zonnepark op deze locatie is 
een ontheffing van Gedeputeerde Staten (GS) nodig aangezien het een ontwikkeling betreft 
in de Groene Buffer. Deze ontheffing is verleend maar advocaat geeft aan dat cliënten de 
gedachtegang van GS niet kunnen volgen en dat GS zich bedient van een 
gelegenheidsredenering.  
GS is zelf verantwoordelijk voor de motivering van haar besluiten. Het is niet aan de 
gemeente om deze in twijfel te trekken. Er is voorafgaand aan de besluitvorming uitgebreid 
over dit dossier gesproken in de Provinciale Staten vergadering waarna de ontheffing is 
verleend. Hiermee heeft de gemeente de noodzakelijke procedurestap gezet. Indien cliënten 
vragen hebben over de motivering van de ontheffing dan moet de gemeente ze hiervoor 
doorverwijzen naar GS. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

Conclusie: 
 
De zienswijze leidt niet tot aanpassing van het plan. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

3. Indiener 3 
 

 



 

 
 
 
 
 
 



 

Beantwoording zienswijze 
De zienswijze is buiten de termijn van terinzagelegging (18 juli 2024 t/m 28 augustus 2024) 
ingediend en ontvangen en derhalve niet ontvankelijk 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

4. Indiener 4 
 

 



 

 



 

Beantwoording zienswijze 
 
De zienswijze is buiten de termijn van terinzagelegging (18 juli 2024 t/m 28 augustus 2024) 
ingediend en ontvangen en derhalve niet ontvankelijk 
 
 
 


